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Anchetã privind
ajutoarele acordate
pentru salvarea
companiei aeriene SAS

Autoritãþile europene de regle-
mentare investigheazã dacã facilita-
tea de credit de 400 de milioane de
euro acordatã companiei aeriene
scandinave SAS de cãtre Suedia,
Danemarca ºi Norvegia a încãlcat
normele UE privind ajutoarele de
stat.

Împrumutul a fost parte dintr-un
pachet de salvare de la faliment acor-
dat anul trecut companiei SAS, care
este deþinutã în proporþie de 50% de
guvernele celor trei þãri. Dacã guver-
nele pierd cazul, SAS ar putea fi
obligatã sã ramburseze banii primiþi
de la stat.

FMI: Spania a realizat
progrese, dar sunt
necesare mãsuri
adiþionale

Spania a realizat progrese impor-
tante în privinþa stabilizãrii economiei
sale, estimeazã Fondul Monetar Inter-
naþional (FMI), avertizând însã cã sunt
necesare mãsuri adiþionale pentru
abordarea perspectivelor dificile.

FMI le-a cerut autoritãþilor de la
Madrid ºi celor europene mãsuri pen-
tru stimularea creãrii de locuri de
muncã ºi curãþarea sectorului bancar.

“Progresul semnificativ în refor-
mã ajutã la stabilizarea economiei,
iar dezechilibrele externe ºi fiscale
sunt corectate rapid. Dar, rata ºoma-
jului rãmâne inacceptabil de ridicatã
ºi perspectivele dificile”, a precizat
FMI, adãugând: “Situaþia necesitã
mãsuri urgente pentru generarea de
creºtere economicã ºi crearea de lo-
curi de muncã atât în Spania, cât ºi în
Europa”. (V.R.)
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Preºedintele Ciprului atacã
dur planul de salvare a
bãncilor din þarã
l Întreprinderile au pierdut capital de lucru
semnificativ, spune liderul de la Nicosia, cerându-le
creditorilor revizuirea acordului de sprijin

Preºedintele Ciprului, Nicos
Anastasiades, le-a cerut lideri-
lor din zona euro o restructu-

rare completã a planului de salvare a
þãrii sale, în sumã de 10 miliarde
euro, arãtând, într-o scrisoarã extrem
de criticã, faptul cã pierderile impuse
depozitelor mari au erodat semnifi-
cativ capitalul pãstrat de
întreprinderi în bãnci. Scri-
soarea, trimisã de liderul
de la Nicosia sãptãmâna trecutã, s-a
scurs în presa internaþionalã, ieri.

În scrisoare, Nicos Anastasiades
aminteºte cã, potrivit termenilor
acordului de sprijin, au fost impuse
pierderi deponenþilor majori de la
“Bank of Cyprus” ºi “Laiki Bank”,
iar acum “Bank of Cyprus” este în
pericol.

“Vã îndemn sã susþineþi o soluþie
pe termen lung pentru poziþia fragilã

de lichiditate a Bank of Cyprus”, a
spus Anastasiades.

Amintim cã, potrivit planului de
restructurare a sectorului bancar ci-
priot, “Laiki Bank” este în curs de li-
chidare, iar activele sale sigure sunt
transferate la “Bank of Cyprus”.

Nikos Anastasiades s-a plâns cã la
impunerea de pierderi de
40% depozitelor de peste
100.000 de euro “nu a fost

fãcutã nicio distincþie între depozitele
pe termen lung care aduc câºtiguri
mari ºi banii care circulã prin inter-
mediul conturilor curente, cum este
capitalul de lucru al firmelor”. Oficia-
lul de la Nicosia a subliniat: “Aceasta
a generat o pierdere semnificativã de
capital de lucru pentru întreprinderi”.

ALINA VASIESCU
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

DEªI ENERGIA NUCLEARÃ “NU ESTE SIMPATIZATÃ” DE INVESTITORI

Guvernul dã drumul
la listarea Nuclearelectrica

l Constantin Niþã: “Sperãm sã obþinem 300-350 milioane lei, cam acesta ar putea sã fie maximul
posibil” l Remus Vulpescu: “Structura ofertei, corectã ca sã asigure succesul ofertei”

G
uvernul vrea sã obþinã
maxim 300-350 milioa-
ne lei (66-78 milioane
de euro) pentru pache-

tul de 10% din Nuclearelectrica, pe
care îl va vinde printr-o ofertã la
Bursa de Valori Bucureºti, potrivit
declaraþiilor fãcute, ieri, de Con-
stantin Niþã, ministrul delegat pen-
tru energie.

Guvernul a modificat, ieri, hotãrâ-
rea nr. 39/2012 pentru aprobarea
strategiei de privatizare a „Nucleare-
lectrica”, în sensul împãrþirii ofertei
de vânzare în trei tranºe.

Constantin Niþã a declarat: “85%
din acþiuni vor fi oferite investito-
rilor instituþionali, iar diferenþa in-
vestitorilor de retail, în douã tranºe,
respectiv subscrieri mici care au va-
loare maximã pânã la 15.000 de
acþiuni ºi 5% cei care vor cumpãra
peste 15.000 de
acþiuni. Noi am
dori o subscriere
cât mai mare, mi-
zãm la investitorii
instituþionali, sã
fie în jur de 150%
sau peste, ºi în funcþie de asta spe-
rãm sã obþinem un preþ cât mai bun.
Eu aº vrea sã obþin cât mai mult, dar

trebuie sã facem un raport între ca-
pitalul social, undeva la 2,5 miliar-

de lei, ºi ceea ce
putem obþine în
condiþiile în care
energia nuclearã
nu este foarte sim-
patizatã de cãtre in-
vestitori. ªtiþi ce

s-a întâmplat în Japonia, la Fuku-
shima, ºi asta a avut o consecinþã ne-
gativã asupra investitorilor”.

Contextul, nu la fel de
favorabil precum la
“Transgaz“

Contextul de piaþã pentru listarea
Nuclearelectrica nu este la fel de fa-
vorabil precum a fost la oferta secun-
darã “Transgaz” în luna aprilie, po-
trivit lui Simion Tihon, broker la
“Prime Transaction”. Domnia sa
ne-a declarat: “Cred, însã, cã este
vorba mai degrabã de încercarea res-

pectãrii programelor convenite cu
FMI decât de un studiu asupra mo-
mentului vânzãrii. Existã ºi varianta
ca pânã la momentul publicãrii pros-
pectului, contextul de piaþã sã se
îmbunãtãþeascã.

Pe tranºa investitorilor de retail,
interesul se va manifesta în funcþie
de preþul din ofertã, iar pe tranºa in-
vestitorilor instituþionali, pe lângã
preþ, existã ºi obiectivele de ordin
strategic”.

În condiþiile în care autoritãþile re-
cunosc oficial cã nu este cel mai bun
moment pentru oferta Nuclearelec-
trica, se pune întrebarea ce sens ar
mai avea aceastã listare.

Banii nu reprezintã o mizã în sine,
suma aºteptatã de autoritãþi fiind de-
stul de micã, iar ea va merge oricum
la companie, ºi nu la buget.

Deodatã, Guvernul se grãbeºte sã
îndeplineascã ceea ce ºi-a asumat faþã
de Fondul Monetar Intenaþional, dupã
ce l-a dus cu zãhãrelul ani de zile.

Premierul Ponta a transmis
miniºtrilor sã “tragã tare”, înainte de
vizita FMI, ºi sã dea semnale cã sun-
tem o þarã serioasã.

ADINA ARDELEANU
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FENECHIU: “ULTIMUL PAS NU ÎNSEAMNÃ
DECÂT O VERIFICARE”

GFR - singur în trenul
privatizãrii CFR Marfã
l Transferoviar a rãmas pe peron; se pare cã
banca nu i-ar fi eliberat “biletul”

Grup Feroviar Român (GFR),
controlat de omul de afaceri
Gruia Stoica, a rãmas singur

în cursa pentru privatizarea CFR
Marfã, dupã ce ºi Transferoviar
Grup, care era pe lista scurtã în con-
sorþiu cu fondul austriac de investiþii
Donau Finanz GMBH & Co KG, s-a
retras din acest proces.

Deºi încã mai sunt voci, poate mai
puternice ca oricând, care susþin cã
procedura de vânzare a 51% din ac-
þiunile operatorului feroviar de mar-
fã ar trebui sã se opreascã aici, pentru
a fi reluatã, ministrul transporturilor
Relu Fenechiu nu are niciun dubiu
cã CFR Marfã va avea astãzi un nou
proprietar.

Oficialul ne-a declarat: “Mâine
(n.r. astãzi), la ora 11.00, deschid ofer-
ta ºi declar câºtigãtorul. Mai avem un
singur pas, dar care nu înseamnã decât
o verificare”.

Domnia sa a precizat cã “regulile
nu au fost schimbate în timpul jocu-

lui”, aºa cum susþin o serie de specia-
liºti din domeniu, precizând: “Con-
diþiile unei privatizãri nu pot fi modi-
ficate. Noi nu am schimbat condiþii-
le. Când am început procedura am
avut un caiet de prezentare a compa-
niei. Din cauza faptului cã am fost
obligaþi sã facem aceastã privatizare
într-un timp incredibil de scurt, prac-
tic imposibil, am derulat în paralel
anumite acþiuni. În documentele de
prezentare scria cã datoriile compa-
niei vor fi transformate în acþiuni.
Nu am umblat la capitalul social,
întrucât conversia nu a fost fãcutã
prin majorare de capital. Nu am mo-
dificat capitalul nici prin transfera-
rea unora dintre active din portofo-
liul CFR Marfã în cel al SNCFR ºi
SAF, aºa cum au spus sindicaliºtii,
pentru cã este vorba despre active,
nu despre acþiuni”.

EMILIA OLESCU
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ZERO IRIGAÞII, MAI BINE AªTEPTÃM PLOAIA!

Sistemul naþional de irigaþii,
în aºteptare
l Daniel Botãnoiu, secretar de stat la Ministerul Agriculturii: "Comisia
Europeanã trebuie sã aprobe bugetul pentru sistemul naþional de irigaþii"
l Laurenþiu Baciu, LAPAR: "Deocamdatã, tot ce avem noi, agricultorii, de
la MADR, sunt niºte vorbe"

Î
n ultima perioadã, din ce în ce
mai multe oficialitãþi ºi-au de-
clarat interesul pentru resuscita-

rea agriculturii în þara noastrã. Bãn-
cile declarã cã vor acorda credite
avantajoase pentru agricultori,
preºedintele Traian Bãsescu doreºte
finalizarea strategiei naþionale pen-
tru agriculturã cât mai curând, strãi-
nii vorbesc de þara noastrã ca fiind
un „El Dorado” al terenurilor fertile,
iar Danilel Constantin, ministrul
Agriculturii, a afirmat, în repetate
rânduri, cã doreºte sã resusciteze
sectorul agricol plecând de la refa-
cerea sistemului naþional de irigaþii.

Afirmaþiile ministrului Agricultu-
rii cu privire la refacerea sistemului
de irigaþii, la nivel naþional, dateazã
încã din 2012 cînd domnia sa a de-

clarat cã demersul în cauzã reprezin-
tã o prioritate pentru mandatul sãu.

Potrivit declaraþiilor lui Daniel
Constantin, de la momentul respec-

tiv, finanþarea proiectului pentru re-
punerea în funcþiune a sistemului de
irigaþii urma sã se facã printr-un pro-
gram european care va demara la
începutul anului 2014.

La distanþã de aproape un an de
când domnul Constantin punea la
cale ambiþiosul plan, încã nu existã
informaþii concrete privind stadiul
proiectului pentru revitalizarea siste-
mului de irigaþii.

În plus, secretarul de stat în Minis-
terul Agriculturii, Daniel Botãnoiu,
ne-a declarat, ieri, cã deocamdatã
proiectul este în aºteptare întrucât
Comisia Europeanã trebuie sã-i
aprobe bugetul, ulterior urmând sã
fie propriu-zis concretizat. (A.C.)
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Deloitte a primit interdicþie pentru un an în sectorul
financiar din New York

Deloitte a acceptat sã nu mai
presteze, timp de un an, ser-
vicii de consultanþã pentru

companii din sectorul financiar în
statul New York, dupã ce autoritã-
þile au criticat activitatea pe care a
desfãºurat-o la banca Standard

Chartered, sancþionatã pentru neres-
pectarea prevederilor împotriva spã-
lãrii banilor.

Potrivit înþelegerii, firma de audit
ºi consultanþã urmeazã sã plãteascã
ºi o amendã în valoare de zece milio-
ane dolari ºi sã implementeze o serie
de mãsuri care sã rezolve problema
conflictelor de interese în domeniul
consultanþei.

Departamentul pentru Servicii Fi-
nanciare (DSF) din New York a acu-
zat Deloitte de încãlcare a legii ºi lip-
sã de autonomie.

Autoritatea a anunþat cã intenþio-
neazã sã foloseascã reformele drept
un model care sã guverneze toate
firmele de consultanþã independen-

te care doresc sã fie aprobate, în
continuare sau de acum înainte, de
DSF. “Aceste reforme pot sã ser-
veascã, de asemenea, drept tipar
pentru alte agenþii guvernamentale
care apeleazã la serviciile consul-
tanþilor independenþi pentru des-
fãºurarea activitãþii de reglementa-
re”, se precizeazã în comunicatul
Departamentului.

Guvernatorul statului New York,
Andrew Cuomo, a declarat cã atunci
când agenþiile guvernamentale soli-
citã consultanþilor sã deruleze activi-
tãþi la instituþii financiare, este critic
ca aceºtia sã îºi pãstre autonomia ºi
sã evite conflictele de interese. “Pro-
prietarii de locuinþe, investitorii ºi

economia noastrã sunt protejaþi când
consultanþii independenþi sunt cu
adevãrat «independenþi»”, a adãugat
domnia sa.

Benjamin Lawsky, directorul
DSF, a afirmat, la rândul sãu, cã ac-
tivitatea de consultanþã a fost carac-
terizatã, uneori, de o abordare de
genul “O mânã spalã pe cealaltã” ºi
de o lipsã de independenþã pe care a
caracterizat-o drept “uluitoare”.
Oficialul a precizat: “Astãzi, facem
un pas important în direcþia asigurã-
rii cã firmele de consultanþã repre-
zintã voci independente, nu unele
supuse marilor companii care le
plãtesc comisioanele. Munca noas-
trã agresivã de investigare ºi refor-

mare a domeniului consultanþei este
departe de a se fi încheiat ºi va con-
tinua în zilele, sãptãmânile ºi lunile
urmãtoare”.

În luna aprilie, Benjamin Lawsky
declara cã a sosit momentul sã se in-
vestigheze dacã relaþiile dintre bãnci
ºi consultanþii acestora împiedicã
eforturile de a aduce practicile ban-
care în limitele legii. “La un moment
dat, va trebui sã adoptãm mãsuri care
sã aibã consecinþe reale”, a subliniat
acesta, în cadrul unui discurs la Ford-
ham Law School, potrivit presei
americane.

ALEXANDRU SÂRBU
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BANCI

Conform evaluãrii fãcute de Fondul

Proprietatea asupra Nuclearelectrica,

la finele lunii aprilie, valoarea ofertei

pentru 10% din titlurile producãtoru-

lui de energie ar fi de aproape 666 mi-

lioane lei (154 milioane euro).


